
ILOVEYOU 
Des de fa anys que els usuaris no paren de criticar 

a Microsoft pel lamentable sistema operatiu que ens 
«imposa» junt amb el navegador, fet que li ha suposat el 
judic i antimonopoli més gran des de Rockefeler. Fa mesos 
que no mengem res més a l'hora de dinar; judici amunt, 
judici avall. Però tot i així, resulta que surt un virus que .. . 
- només s'executa en el sistema operatiu Windows (de 
Microsoft), 
- només s'expandeix (es multiplica) a partir del lector de 
correu Outlook (de Microsoft), 
... i, tot i així, ha afectat a tothom. 
És contradictori que tothom parli malament de Bill Gates i, 
alhora, en els nostres «cercles intims» tinguem al Bill Gates 
tan proper a nosaltres. Això ens hauria de fer pensar una 
mica. l no molt, per que de solucions n'hi ha i de molt bones. 

Per començar, parlem del virus en concret. Ens 
arriba un missatge que ens diu que ens envien una carta 
d'amor (en la primera versió, ara son cartes per al dia de la 
mare, etc ... ). Per poder visualitzar el poema que ens han fet, 
hem de fer doble click en una icona. La icona tenia l'extensió 
(els tres caracters últims de darrera del punt) vbs, que vol dir 
que es una aplicació (o programa) en visual basic. D'acord, 
això no ho pot saber tothom. El que si que pot saber tothom 
és que no s'ha obrir res que no tingui extensió TXT, que vol 
dir texte. Les extensions DOC (documents de WORD) 
també són texte, pero poden contenir virus. O sigui, que si 
no són extensions TXT no ho hauríem d'obrir a no ser que 
estiguem segurs del seu contingut. 

Si us ·agrada la cosa , ara atacarem el lector de 
correu. La majoria dels usuaris tenen com a lector de correu 
el programa Microsoft Outlook. Aquest programa es tan 
«intuïtiu» (cosa que agrada molt a Microsoft) que permet 
expandir un missatge (o virus) en un tres i no res. Altres 
lectors de correu com Netscape Messanger o fins i tot Lotus 
Notes o l'historie Eudora no haguessin expandit el virus. l 
continuem amb el navegador d'internet. Em sembla que 
Microsoft ronda el 70 % de navegadors d'internet instalats. 
La resta del pastis (30 %) és de Netscape .. Només fa tres 
anys els percentatges estaven a !'inversa. l fa pocs dies 
Netscape ha tret la nova versió del seu Navegador que: 
ocupa menys espai que la de Microsoft, es composa del 
mateix conjunt d'utilitats (navegador, lector de correu , i 
alguna caseta més) i, el que es més important, des de 
sempre el navegador Netscape ha descarregat més 
rapidament les pàgines que no pas Microsoft. 

No voldria acabar, sense atacar el sistema operatiu. 
Sí, el windows. Ens l'imposa Bill Gates, i ens l'imposa el 
centre on comprem l"equip, ja que tampoc saben posar-hi 
altra cosa . Pero que després, en cas de penjar-se l'equip, 
o haver-se de reinstalar, s'excusen dient que el windows és 
així. Hi han altres solucions com ara comprar un Mac que 
ens permetria navegar igualment per internet i fer qualsevol 
cosa que es pugui fer amb un PC amb windows, però amb 

altres programes. l tenim també l'opció Linux. Si fa només 
2 anys, instalar Linux era una tasca que calia paciencia, 
coneixements i molta documentació, avui en dia es podria 
dir que l'instalació d'aquest sister;na operatiu és. tan facil 
com instalar Windows. l el que es mes important; incorpora 
milers d'aplicacions, hi ha un Office compatible amb el de 
Microsoft, i tot gratis (us recordo que el windows98 val unes 
18.000 peles, i l'office en val més de 50.000). L'unic que es 
paga si es vol instalar Linux es el CD-ROM (300 pesetes). 
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fitxers mp3 que 
trobava ens els ordenadors infectats. Desde fa mesos que 
les empreses discografiques tenen perdues desorbitades, 
ja que gracies als fitxers mp3 tothom podia aconseguir 
infinitat de discos per internet de manera ilicita i gratuïta. 
Fins i tot podies trobar avans el fitxer mp3 per internet que 
no pas el C D-ROM al SABE.CO. A tot aquest mercat negre 
quasi l'han enfonsat (encara que a la velocitat que va 
internet, avui mateix ja deu estar en ple funcionament). 
Encara us creieu que el filipí ha expandit aquest virus, o hi 
ha alguna cosa més? 

No ho sabrem, pero ja en portem de batalles en 
aquest nou món (el Melissa i ara l'ILOVEYOU), i la gerra 
d'interessos va per estona. l potser no és cap guerra, però 
de virus com aquest cada dia n'hi haurà més i cada cop amb 
més regularitat. Potser és el moment de canviar l'OutLook, 
potser millor canviar l'internet Explorer, o el windows pel 
linux, o fins i tot cambiar l'equip per un MAC. Però per que 
no agafem un sobre i una carta i escrivim una mica? Doncs 
per que això seria tornar en darrera, però us ho confesso, una 
carta i un sobre sempre serà més romàntic que un e-mail per 
internet, i sobretot més inofensiu que un ILOVEYOU. 
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D'ULLDECONA I BAk RIS 

BUTLLETÍ INFORMATIU DEL PSC D'ULLDECONA Núm. 31 - Maig 2000 

Aprovació del Pressupost i altres notícies ... 
Tornem a informar de temes locals. Aquí, a la primera plana estan els resultats a Ulldecona (taula per 

taula) de les Elecccions Generals del 12 de març que ha guanyat clarament el PP en el conjunt de Espanya. 
Ho reconeixem i els felicitem. Cal afegir, però, que a Ulldecona i a Catalunya hem seguit guanyant els socialistes. 

També informem dels 4 Plens que s'han celebrat des de l'anterior revista. El més destacat és 
l'aprovació del Pressupost del 2000 de 468 milions de pessetes. Les desavinences entre l'equip de govern 
van retardar la seva aprovació, però lo mal és que no s'han acabat, encara continúen ... l un altre tema, al final 
a l'Alcalde no li ha quedat més remei que buscar-li un altre "destino" al Secretari Josep Gonzalez Ballesteros, 
ja que s'ha quedat tot sol defensant-lo. Esperem que ara millore el funcionament de l'ajuntament. Confiem 
bastant en la nova Secretària, Rosa Mª Barceló, si és que no.li fan la vida impossible els mateixos regidors .. . 

En l'últim Ple, el PSC vam retirar la nostra Moció d'estudi i revisió de les Normes subsidiàries, però 
amb el compromís de que es farà igual així, amb la participació de tots els regidors, els alcaldes de Barri i tots 
els tècnics de la Vila i, posteriorment, informant i escoltant a totes ies persones interessades. 

Bones notícies en carreteres. Acabada ja la carretera d'Alcanar i quasi també el desviament (que 
s'inaugurarà el 2 de juny), començaran aviat les obres de ·1a d'Ulldecona al Barri Castell (que duraran un any). 
Però és que, a més, a l'aprovació del Pressupost de la Generalitat d'enguany s'ha sabut d'un pacte entre el PP 
i CiU en el que hi figuren dos partides de 500 milions de pessetes cadascuna per a "Ensanche carretera 
Ulldecona-Vinallop" i "Reparación carretera Tortosa-Ulldecona". 

l, al moment de tancar, ens arriba la preocupació pel servei d'ambulàncies. El nostre poble ha tingut 
la sort de comptar en poc temps amb un dels millors serveis, gràcies a tota la gent de l'Assemblea local de la 
Creu-Roja d'Ulldecona. Ara això, sembla, que s'acaba i el futur és incert. Hem parlat amb l'Alcalde perfer front 
comú. Esperem que Ulldecona i els Barris no perdin un molt bon servei que la Creu Roja local ens oferia ... 

GMS 

D/S/M El ec 

11-C.Cultura 840 

12A-Església 840 

12B-Església 947 

21-Ajuntam. 546 

22-Teatre 624 

31-Barris 485 

TOT AL2000 4282 

TOT AL 1996 427 4 
TOT AL 1993 4267 

ELECCIONS GENERALS 

ULLDECONA 

Vots %Part Blanc Nuls PSC 

622 74,- 4 14 212 

612 72,9 8 14 216 

727 76,8 5 9 275 

413 75,6 3 5 131 

476 76,3 2 9 158 

337 69,5 6 o 123 

3187 74,4 28 51 1115 

3452 80.8 19 21 1369 

3425 80,3 26 18 1278 
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CiU PP ERC EU+IC Altres 

168 176 25 19 4 

191 144 19 12 8 

205 190 25 10 8 

120 106 32 11 5 

147 129 21 7 3 

57 126 12 6 7 

888 871 134 65 35 

922 843 187 80 11 

960 719 222 71 129 



5 anys: pugen tributs el 47o/o i sous el 54o/o (25.2.00) 
Ple extraordinari per aprovar el Pressupost del 2000. 

El PSC lamentem que, per divisions entre l'equip de govern, 
s'haigue hagut de fer ja dintre de la campanya electoral. 

El Pressupost és de 468.335.299 pessetes (un 17% 
més elevat que el de l'any passat). En primer lloc, el nostre 
Portaveu v~ fer una sèrie de preguntes i aclaracions: 
- En un any la població d'Ulldecona ha baixat un 2% (de 5.410 
a 5.302). 
- A 31.12.99 l'ajuntament devia als proveïdors més de 60 
milions de pessetes. 
- En la partida de l'IAE es queda sense cobrar un 15% del seu 
import. 
- El quitranat dels carrers fet al 99 es pagarà, incorrectament, 
dintre del 2000. 
- En multes de trànsit l'any 99 només s'ha recaptat un 20%. 

l, després d'aquests aclariments, va fixar la posició del 
Grup socialista: 
El Pressupost està quadrat pels Tècnics, però en alguns 
ingressos està inflat i, en canvi, rebaixat en despeses. En 
realitat falten uns 40 milions. 
S'estan canviant les regles de joc del que fins ara s'havia 
fet (i per governs de tots els colors), volent cobrar 5 anys 
endarrerits de l'IBI, fent pagar contribucions especials als 

nous camins i regalant l'enquitranat a uns carrers ra altres 
no ... i això és molt greu ... (Alguns membres del govern van 
dir que estaven en contra de les contribucions especials 
als camins, però van votar un pressupost on hi ha una 
partida de 22 milions). 
Comparant la suma del que paga el poble (capítols 1, 2, 3 
i 5 d'Ingressos) al 1995 era de 198 milions i ara al 2000 és 
de 291. Per tant ha pujat un 47% en només cinc anys. 
Comparant també el cost del Personal i Polítics (capítol 1 
de Despeses), al 1995 era de 83 milions i ara al 2000 és 
de 128 (un 54% de més). Això és perquè puja la plantilla 
i el sou de l'equip de govern. En concret. i sols de l'any 99 
al 2000, la partida "d'indemnització per dedicació regidors" 
ha passat de 3.540.000 a 11.824.000 (amb un increment 
del 234%). l per als 5 regidors del PSC només són 300.000 
pessetes de més, la resta és per a l'equip de govern. 
En un moment favorable de l'economia (només la baixada 
dels tipus d'interès li estalvïa a l'any més de 1 O milions de 
pessetes a l'ajuntament) i amb governs afins a Madrid i 
Barcelona, Ulldecona no aprofita prou totes les oportunitats. 

Per tot això el Grup socialista vam votar en contra del 
Pressupost del 2000, que fou aprovat amb el vot de l'equip de 
govern. 

El govern municipal margina als Barris (14.3.00J 
Es celebra un Ple extraordinari, però amb precs i 

preguntes. Pot ser el més destacat va ser el punt en què , 
a'aprovava el nou sistema d'indemnitzacions dels regidors · 
i dels alcaldes de barri. Els imports màxims anuals són: 
Alcalde, 2.160.000 pessetes; Tinents d'alcalde, 1.140.000; 
Regidors de l'equip govern, 1.080.000; Regidors del PSC, 
360.000 pessetes; Alcaldes de Barri, de 180.000 a 204.000. 

El Grup socialista vam presentar una esmena 
demanant que als Alcaldes de Barri se'ls elevés el seu 
màxim anual firis a 360.000, però va ser rebutjada per CiU, 
PP i UGI (7 vots) i votada a favor per PSC i ERC (6 vots). 
Tots van reconèixer que són ells qui tenen més despeses 
(gasolina, telèfon), però la majoria de l'equip de govern 
continua marginant als Barris, ja que tampoc van incloure 
una proposta redactada per ells per a que, igual que ells han 
d'informar al govern d'Ulldecona també l'Ajuntament els 
hagi d'informar a ells. 

Es van aprovar per unanimitat la majoria dels punts: 
Clavegueram de Sant Joan del Pas, 
Adhesió al consorci Laca/ret, 
Moció institucional de condemna dels atemptats 
terroristes, 
Moció de l'equip de govern en suport de la denominació 
d'origen de l'oli, 
Moció d'ERC per a l'abolició del deute extern. 

El PSC ens vam abstenir a una modificació de 
l'ordenança fiscal de taxes i a una operació de crèdit de 25 
milions amb l'Institut Gata/a de Finances. 

l fou rebutjada per tot l'equip de govern la nostra 
Moció demanant que, com sempre s'havia fet a Ulldecona, 
quan es fan les revisions o noves altes de l'IBI, sols es 
cobrés aquell exercici i no, a més, els quatre anteriors (com 
ja està fent l'equip de govern). 

l ja en l'apartat de control del govern municipal, a 
més de revisar el nostre Grup tot un seguit de Decrets de 
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l'Alcalde, demostrant irregularitats i discriminacions en 
materia d'urbanisme o coses que la resta de l'equip de 
govern no sabien, vam formular unes preguntes sobre els 
següents temes: 

Excedents alimentaris de la Unió Europea, 
Situació dels immigrants de l'Europa de l'Est arribats a 
Ulldecona, 
Parc eòlic a Ulldecona, a la Serra de Godall, 
El tema de la droga i la seva extensió a la joventut i quasi 
la infancia, 
Resultats de la Fira passada i preparació de Ja d'enguany, 
Demandes judicials presentades contra l'ajuntament. 

Aquest darrer tema va motivar que el regidor d'ERC 
també demanés un canvi d'actitud i que es mirés de 
negociar amb la gent ja que era una vergonya el nombre de 
contenciosos que té presentats l'ajuntament. Això, i el que 
va dir de Ja Cooperativa San Alfonso, va fer que l'alcalde li 
digués que, en lloc del govern, semblava de l'oposició ... 

Maximo El País 
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l Ulldecona, cap on va? 

Falta de consens i planificació (6.5.00) 
Es va fer un Ple extraordinari urgent per aprovar les 

obres a demanar al PUOSC (Pla Únic d'Obres i Serveis de 
Catalunya). De fet es tracta de l'únic Pla que promou el govern 
de la Generalitat durant aquests 4 anys i, per això, el GMS 
esperàvem que (complint el que l'Alcalde havia dit) es buscaria 
el màxim consens entre tots els Grups. Doncs bé, res de res. 
La primera notícia de les obres a demanar la vam tenir el PSC 
unes hores abans del Ple i sense cap possibilitat de presentar 
cap alternativa o esmena. 

Però encara ha estat més greu la falta de planificació, 
reconeguda per diferents membres de l'equip de govern. S'ha 
aprovat executar l'any 2002 alguns camins (com el de les 
Senioles) que, segons s'ha dit, s'han de fer necessàriament 
enguany. L'equip de govern tampoc ha complert el que va 
prometre als veïns dels Rajolars (a Sant Joan del Pas) de que 
es faria el clavegueram aquest any i, en canvi , ara no s'ha 
demanat i, per tant, durant quatre anys serà molt difícil que es 
pugue dur a terme. Per tot això els 5 regidors del PSC ens vam 

abstenir en el punt de demanar les obres a la Generalitat per 
falta de consens i de planificació. l el regidor d'ERC, malgrat 
votar a favor, va dir que està molt descontent de tot el que està 
passant a l'equip de govern, però que abans de parlar més vol 
reunir-se amb els seus companys de Partit. 

Malgrat això, les memòries valorades de totes les 
obres es van aprovar per unanimitat, tot i .que el PSC vam 
demostrar alguns errors en les mateixes. Eren aquestes: 

Construcció xarxa aigües pluvials, 2ª fase. 
Millora de l'abastament d'aigua als Barris i a Ulldecona, 
At:lequació d'edificis municipals als Valentins, 
Nou edifici municipal a Les Ventalles, 
Recuperació ambiental de les basses de La Llacuna 
Ermites, 
Arranjament del camí de Les Senioles, 
Arranjament camins Montsià, Carbonera, Astori Valldepins. 

Diferències dins de l'equip de govern (B.5.00J 
Es es va celebrar un Ple ordinari amb 18 punts a l'ordre 

del dia i, a més, altres 4 d'urgents. Pràcticament tots els que eren 
resolutoris es van aprovar per unanimitat. 

Començant per les 4 Mocions nostres, fou aprovada 
unànimement la de demanar que la UETE (Universitat d'Estiu 
de les Terres de /'Ebre) es faci l'any que ve a Ulldecona 
(reconeixent l'equip de govern que ells no havien fet res), la del 
Parc eòlic a Ulldecona sols va tenir l'abstenció del PP i la de 
l'estudi i revisió de les Normes Subsidiàries va ser retirada però 
amb el compromís de que es farà amb la participació de tots els 
regidors, els alcaldes de Barri i els Tècnics locals. l la de 
demanar el compliment de la legalitat el Ple a la Comissió de 
~ en una llícència d'obres, .va obtenir un empat (6 a favor, 
del PSC i ERC) i 6 en contra (CiU i PP) i 1 abstenció (UGI}, que 
va decidir i'alca/de amb el seu vot de qualitat. 

l van ser aprovades per unanimitat 4 Mocions urgents 
sobre: 

Condemna de /'atemptat d'ETA al periodista José Luis 
López de Lacalle, 
Portada d'aigua de /'Ebre a la zona interior de la comarca 
del Montsià, 
Petició d'ajuts a Ja Generalitat per a l'assegurança dels 
cítrics, 
i Felicitació al Grup de Twirling local pels èxits al Campionat 
d'Espanya. 

També es va aprovar per tots la d'adhesió al Manifest 
Catalunva per la Pau i en quant al Manifest de suport a la 
Universitat Rovira i Virgili (esmenat pel PSC) fou votat per tots 

(PSC, CiU, UGI i ERC) menys el PP. 
La resta de punts foren aprovats per tots, abstenint-nos. 

en un sol el PSC. 

Al ser Ple ordinari va ser molt important l'apartat da 
control, començant el nostre Portaveu per revisar alguns dels 
Decrets de l'Alcalde, entre ells uns pagaments a l'Alcalde perr 
desplaçaments als Barris d'Ulldecona i uns altres per anar a dur. 
al Secretari a l'estació de l'Aldea, també diverses actuacions en 
matèria d'urbanisme on es complica la vida a tothom i, desprès 
de felicitara la nova Secretària Rosa Mª Barceló i desitjar-li molta 
sort i encert, vam preguntar pels motius del cessament da 
/'anterior Secretari Josep Gonzalez, a lo que l'Alcalde no va 
voler contestar, dient que si ho deia tampoc ens ho creuríem ... 

En el torn de Precs i preguntes. els regidors del PSC 
vam fer tot un seguit de preguntes sobre els habitatges tutelats. 
sobre gestions de l'Alcalde pel Parc arqueològic, sobre les 
subvencions a les entítats, sobre els estrangers empadronats 
a Ulldecona (que han passat de 164 el 01.01.98 a 363el1 d'abril 
d'enguany), i finalment tot un conjunt de precs sobre el 
desviament (passos inferiors, canals de desaigüe, nous arbres 
plantats als terraplens, senyalització per atreure als visitants, 
estudi de semi-peatonalització d'alguns trams del carrer Major, 
etc.). L'Alcalde va informar que s'inaugurarà el dia 2 de juny i el 
Regidor d'Hisenda va dir que es pagarien les expropiacions 
abans de la inauguració, posant-se tothom a riure ... 

Habitatges tutelats, no; Residència, sí 
Els "Habitatges tutelats d'Ulldecona" van ser la gran obra de l'anterior mandat. Ja, quan es van plantejar, el Grup 

socialista vam dir que no eren la solució i a més que no es feien al lloc apropiat. 
Després d'un estudi seriós del tema, al Programa de les últimes municipals el PSC vam dir: " Residència assis~id~ 

per a la tercera edat, donant viabilitat als habitatges tutelats". l, esta vegada sembla que l'Alcalde ens ha copiat t, 
ara, diu que es paralitzen les obres dels Habitatges tutelats i que s'intentarà reconvertir-la en una Residènc.i~ per a la ~~rce~~ 
edat. Ens alegrem que rectifiquen, quan cal. Però, qui pagarà els costos que. amb tota seguretat, produ1ra la mod1f1cac10 
i adaptació del projecte i de l'obra? 
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Informe del Consell Escolar de l'Estat 
El Consell Escolar de l'Estat, creat per la Llei 

Orgànica del Dret a l'Educació l'any 1985 és un òrgan 
consultiu d'àmbit nacional, a través del qual es realitza la 
participació de tots els sectors implicats en l'ensenyament 
i té funcions d'assessorament sobre projectes de Llei o 
reglaments que proposa el govern. Una de les seves 
funcions fonamentals és l'elaboració d'un informe anual 
sobre l'estat i la situació del sjstema educatiu, on s'analitza 
en profunditat aspectes com l'estructura del sistema, la 
participació, la compensació <!fe desigualtats, els professors. 
els alumnes, els centres docents, el finançament i el 
desenvolupament normatiu. ' 

Doncs bé, l'últim informe presenta com a nov.etat 
respecte a edicions anteriors un estudi comparatiu sobre 
l'ensenyament de les Humanitats, les retribucions del 
professorat i els diferents sistemes educatius a la Unió 
Europea. 

Referent a les Humanitats-qüestió que ha obert un 
ampli debat social- el Consell critica la utilització política 
que del tema se n'ha fet, però recomana reforçar aquestes 
matèries a Secundària. 

En quant a l'estudi comparatiu entre els diferents 
sistemes educatius a la Unió europea senyala que l'educació 
obligatòria és molt pareguda a tots aquests països. Tret 
d'alguna excepció, comença als 6 anys i acaba als 16. Que 
a tots també està estructurat en 3 etapes: Infantil, Primària 
i Secundària. l també són similars els objectius que pretén: 
donar una formació basica i comú en la fase inicial, seguida 
d'una diversificació que reculli els diferents interessos i 
aptituds dels alumnes a Secundària. 

En relació a l'Estat espanyol, aquest informe diu 

Serra de Montsià 
En el Ple del 8 de maig, Jaume Antich, portaveu del 

GMS va demanar que constés en acta la felicitació al nostre 
convilatà JoaquífJ Virgili Guàrdia pel seu treball de coautor 

...--------~-----,..,., del Mapa de la 

ra~:Íe llllQ•"-a,_:a' . . Serra de Montsià. 
ilw•u Uj JH 'laDJ1 !r~ El treball és 

.~ MA?A excuRs10N1sTA J,11 ·. F magnífic i el 
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~ il~· resultat, la edició, 
Mr també. 
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mH. Ulldecona és el 
.:.: ' : municipi que té 

.... ........... "' .. , ~!'!~~·~,..,~... més terme, amb 
~~~1r:~?~:v. ··--'u..~•'" , . . 

..;.,.,, ..... ,:;.;:, ... 1 'i diferencia, dmtre 
•. ~::;;~~i:,'"'' • ""'"'·· "'~ de la Serra del 
~~:;,.~ ~· Montsià. Malgrat l això, l'Ajuntament .. 

_-;-- que ha patrocinat 
aquesta edició ha 
estat el de Sant 

______ ..,__ ______ ~Carles de la 

Ràpfta (però no l'actual, sinó /'anterior Alcalde Miquel Alonso}. 
Quina llàstima que, una vegada més, el govern 

municipal d'Ulldecona no haigue sabut fer el que calia ... ! 
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que al curs 97/98 hi havia 369.097 professors en centres 
públics i 124.964 a centres privats i concertats. Que aquest 
mateix curs la població escolar era de 7.303.131 alumnes, 
dels quals un 70% estudiava en centres públics i un 30% en 
centres privats. 

L'informe demana al govern un increment del 
pressupost destinat a l'educació per tal d'igualar les diferen
cies en relació als altres països de la UE. En concret, la 
despesa referida al Producte Interior Brut(PIB) ésa Espanya 
del 5, 7%, mentre que als altres països de de la UE és del 
6%. Més greu és-indica l'informe- que la despesa anual per 
alumne sigue de 3.374$ en front als 5.026$ de mitjana als 
països de la OCDE. Es destaquen també les diferencies 
territorials en la despesa mitjana per alumne i any a 
Espanya que es mou en un ventall de més del 60% de 
diferencia entre les Comunitats més afavorides (Navarra) i 
les menys afavorides (Andalucía). 

També inclou un estudi comparatiu dels salaris 
docents a les diferents Comunitats Autònomes i d'aquest 
estudi es desprèn que hi ha una diferencia de entre 35.000 
a 50.000 pessetes segons sigue la Comunitat on es 
treballa. Les que millor paguen són Canàries, Navarra i el 
País Basc. Les que menys Extremadura, Castella-La Manxa 
i Andalucía. Això és degut als diferents sistemes de 
complements específics vigents a cada Comunitat. 

L'informe acaba demanant més especialistes per a 
Primària, més mitjans didàctics per atendre la diversitat a 
~o. i en materia de Formació Profesional mostra la 
preocupació pel descens en el número d'alumnes matriculats. 

Maribel López 

Llàstima ... ! 
Sí, quina llàstima! Ha passat exactament lo que el 

nostre Grup va dir en el Ple .. L 'equip de govern, aconsellat 
pel 'Ja" exsecretari, va dir que no a una petició d'instal·lació 
d'una antena 
telefónica dintre dels ~------------
terrenys de la 
Depuradora i va re-
nunciar al pagament 
d'un cànon. Els hi 
vam dir que l'antena 
es posaria igual i que 
ho cobrarien uns 
altres. l dit i fet . 
L 'antena ja està 
col·locada entre la 
Depuradora i el 
Polígon industrial i 
algú cobrarà el 
cànon. Però 
l'Ajuntament 
d'Ulldecona, no. Per ... ...... (cadascú que afegeixi lo que 
vulgui). 
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Judicis contra l'ajuntament 
(Responsabilitat dels membres de l'equip de govern) 

Com tots sabem i s'ha anat informant, l'Ajuntament ha estat demandat davant els Tribunals de Justícia per uns 
quants ciutadans a consequència d'actuacions que s'han anat portant a terme els últims temps, la majoria derivades del 
tema urbanístic, però tambè n'hi ha a consequència d'accions realitzades contra l'anterior Secretari, Sr. Alzamora. 

Davant aquestes actuacions realitzades pels membres de l'equip de quatre colors que governa Ulldecona es fa 
necessari recordar-los que qualsevol acció o omissió irregular pot generar responsabilitat, i que aquesta responsabilitat 
porta lligada indemnització de danys i perjudicis. l tambè se'ls ha de fer saber que aquesta responsabilitat tant es pot originar 
per irregularitats que causen danys al mateix Ajuntament, 
como per les que causen danys als ciutadans. 

Els membres de l'equip de govern responen de tota 
lessió que els particulars tinguin i que sigui consequència del 
funcionament normal o anormal dels serveis públics, entesa 
aquesta actuació com totes les accions i actuacions de 
l'Ajuntament com a actes de gestió municipal pública, i amb 
independència de que siguin actes ilegítims derivats d'una 
actuació culpable o siguin lícits amb una voluntat no culpable 
i no dirigida directament a produir-los 

El fonament d'aquesta responsabilitat es obvi. Deuen 

nNl&:-~-:Olfl!.Y 

de respondre dels seus actes al igual que qualsevol altra m~~~t:ll!~2'~ .. ; 
persona, i deuen de respondre enfront al propi Ajuntament ír't1-~~5t · 
(casa de tots) i davant aquell a qui li han causat el dany. 

Quan la mala gestió causa danys efectius, evaluables 
econòmicament i individualitzats, els administradors deuen de respondre políticament i tambè patrimonialment com 
qualsevol altre ciutadà. l aquésta càrrega no deu de recaure sobre els ciutadans que contribuim al manteniment del poble 
amb els nostres impostos, sino que ho té que fer sobre els qui han causat les irregularitats. i legalment. així és i axí ha 
de ser. 

Si obvi és el dret de tot ciutadà a obtenir la reparació del dany sofert com a conseqüència dels serveis públics. 
no menys ho és el dret de tots a no soportar les despeses ocasionades per la negligència, sobèrbia, obcecació, mala fe 
i la falta de preparació dels regidors que manen i cobren a Ulldecona. 

Els danys causats i que es causaran a conseqüència ~els moltíssims judicis engegats contra l'Ajuntament 
(Ajuntament que el composem en definitiva tots) són inncessaris, derivats d'una mala gestió-que en alguns casos és 
irregular~ i per tant, fàcilment evitables. l les raons de tots aquests judicis no obeeixen a necessitats públiques objectives 
i del tot necessàries, sino que en la majoria dels casos, per no dir en tots, obeeixen a mòbils purament subjectius, a 
decissions arbitràries dels que detenien el poder a l'Ajuntament. 

l com que passa això, no és ni just ni raonable que la reparació dels danys, que al seu dia es tindrà que fer quan 
els Tribunals es pronuncien, recaigue sobre l'Ajuntament, i per tant, sobre els ciutadants . 

El responsable, el vertader responsable, no és l'Ajuntament, no és l'Administració pública. La responsabilitat és 
del titular de l'òrgan que ha originat el judici. La responsabilitat és dels regidors que manen a Ulldecona i del Secretari que 
donava cos a les seves decisions. 

El temps sempre dona la raó a qui la té. 

Causídic 

Patrimoni de la humanitat 
Ulldecona té el millor conjunt de pintures rupestres de Catalunya que, ~l~l~I 

juntament amb tots els abrics d'art llevantí de la península ibérica, van ser declarats E 
per la UNESCO com a patrimoni de la humanitat. Aquestes pintures, fetes al neolític, 
tenen un alt valor històric, cultural i artístic. 

Des de fa 6 anys que es parla de fer a Ulldecona un Parc Arqueolègic de l'art'-"""·~·
rupestre català. Però, tot i la declaració de la UNESCO (que semblava que hauria ~-~~""""'~~u.;.,~=11:.J~ 
d'haver ajudat a conscienciar de la seva importancia i de la necessitat de la seva conservació), la realitat és que fins ara 
res s'ha fet i, per contra, més bé s'ha anat deteriorant més. 

Hi ha persones que, preocupades per aquesta situació, es mouen per intentar que, d 'una vegada1 es posi en 
marxa la seva protecció i conservació. Esperem, pel be del nostre patrimoni, que tinguin sort i encert en la seva tasca ... 

GMS 



Efecte 2000? ... No! 
S'ha parlat molt de l'arribada del nou mil·lenni, moltíssim, 

i s'han vessat molts papers i molta tinta i amb punts de vista 
molt diferents. Ara sols falta que tinguèssim punts de 
decisió per tirar endavant l'economia d'un poble, molt 
endarrerida. 

Hem pogut veure que "l'efecte 2000" solament ha servit 
per a el que és pobre, ser més pobre, per al que va passant, 
que no bade que li pot costar car, perquè la sort no existeix, 
i lo que sí que hi ha són els aprofitats de torn que són els 
que es fan multimilionaris a costa dels altres i en poques 
hores. Una vegada vaig llegir un escrit on es deia que havia 
llocs al món, on a una bona persona li deien tanta i al lladre 
que era molt "listo" - diuen que anirem tant bé-, per lo tant 
el que sí que tenim que fer és treballar i lluitar. Pensem i 
estudiem que les ciutats o pobles aglutinen per elles 
mateixes molts d'aspectes progressius i de un 
desenvolupament que es va associant poc a poc al nou 
segle que hem entrat. 

El repte és gran perquè no és solament que hem de 
treballar i saber treballar (per què si només amb això en 
tinguéssim prou, es tindria molt de guanyat), sinó que es 
té que ser molt responsable del que es fa, crear 
responsabilitats per a que cadascú sàpigue el que té que 
fer i no mesclar-se en lo dels altres, ni els altres en el seu, 
deixant fora a tots els "mandons de turno" que tot ho fan per 
figurar ells mateixos i aprofitar-se dels demés. 

Els ciutadans i ciutadanes del poble són la principal 
garantia, perquè solament ells poden fer posar en marxa l~ 
mola de l'economia, però, com és molt natural, baix la 
direcció dels dirigents o responsables que són escollits pel 
poble o bé els seus socis per ocupar el seu lloc on han de 
donar compte cadascun de la seva responsabilitat. 

Es tenen que aplicar noves tecnologies i tranformar les 
antigues. Una de les primeres que s'ha de felicitar és la 
Cooperativa Agrícola perla tranformació del molí de l'oli, 
preparat per poder competir dins del món oleícol, deixant 
el vell com a Museu (que és part de la història d'Ulldecona, 
per a que tothom la pugue conèixer). Ara solament falta que 
tots els propietaris d'oliveres ens possèssim també a 
treballar en el camí del progrés. 

A l'agricultura necessitem un canvi de mentalitats per 
arribar a conseguir lo que ens falta, que és explotar cada 
pam de terra que tenim per poder lograr un progrés 
constant. El terme és molt gran i molt divers i amb una 
xarxa de camins molt endarrerida, que s'haurien d'arreglar 
tots per poder obtenir el màxim rendiment de la terra. 

Una gran indústria i molt ben portada són "les pedreres", 
de gran renom al món perla pedra d'Ulldecona, on podria 
haver-hi molt treball artesanal i també d'infraestructura 
inclús dins del món turístic. Una de les coses més 
importants on es té que invertir i cuidar al màxim és la 

COSIT AS CIUDADANAS 
Dice un vecino de un determinada pueblo a un amigo suyo: 
- Mira, he tornado la decisión de presentarme en las 
próximas elecciones municipales en la candidatura de otro 
partida diferente al mio. 
- Pera, ¿para Alcalde? 
- No, para ostentar la cartera de Concejal de Urbanismo. 
- ¿Yesa? 
- Porque así, a lo mejor harfa obras propias , no pondria ni 
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xarxa educativa, que s'ha de seguir de molt a prop 
perquè d'allí han de sortir els qui han de regir el poble, ser 
comunicatius amb ells U o ves i professors) i saber escoltar, 
però que això no vol dir saber callar sinó saber exposar 
punts de vista per adaptar-mos a les exigències del temps 
i crear un bon ambient per a que siguen uns bons 
professionals el dia de demà. 

S'ha de buscar que hi hagin uns bons serveis perquè 
això és invertir per al futur i poder-ho cqmençar a disfrutar 
ara , en el present, com és el medi ambient. El poble ho 
ha de tindre en compte perquè serà una de les premises 
més fonamentals en aquest nou segle XXI. A més si 
respectem el nostre entorn natural voldrà dir que també 
sabem respectar a les persones i com a tal som 
respectuosos amb el futur. 

Dins del món industrial està el Polígon que es troba 
avui en dia molt ben condicionat i s'ha de procurar per tots 
els mitjos que funcione per a crear nous llocs de treball i 
nous ulldeconencs. Mantindre les fires per donar a conèixer 
el que hi ha al poble i a la comarca i impulsar les activitats 
culturals per mig de les entitats per a que amb tota la 
història que té Ulldecona, de poble mil·lenari, entre dins del 
món del turisme, un dels llocs on hauríem de tenir una 
plaça reservada per la quantitat de monuments antics que 
tenim. 

Hem de procurar estar preparats- i fer-ho a consciència 
- per afrontar el repte del nou segle que hem estrenat. No 
tot el que s'hauria de fer es farà, sempre quedaran per als 
qt..re vindran després moltes i molt variades coses per fer, 
però si es tenen ganes de treballar no hi haurà ningú que 
s'aburrirà, perquè n'hi hauran que seran en tot temps 
bàsiques i d'una gran urgència i altres que canviaran tal i 
com canvïe el temps, i que moltes vegades seran difícils de 
realitzar si abans no canviem na tros de mentalitat, deixant 
a un racó oblidat este vici tant arrailat per desgràcia, 
buscant un "guerreo" polític baratet i personalista, canviant
lo pel diplomàtic i constructiu i donant sempre suport al que 
lluita, treballa, pensa i crea riquesa de l'índole que sigue: 
material, cultural, etc .... i ês faci el miracle tan necessari 
per a tots. 

Hem de procurar diversificar tota la potencialitat, tant 
econòmica com cultural. Ulldecona gaudeix d'una tradició 
intelectual, cultural i de lleure, en la que ha procurat fer-se 
a sí mateixa per a ser més necessària als demés, procurant 
que esta conquesta social sigue per a tots. l com a poble 
que té un gran terme i moltes entitats està abastament 
contrastada en la que es poden fer moltes combinacions 
i poder equilibrar tot el seu procés d'unificació i 
desenvolupament per a fer-se gran i pròspera esta realitat 
tan necessària. 

Pere Sans Arasa 

la placa en la obra y a lo mejor luego haría que se me 
asfaltara la calle que tenga hasta ahora de tierra. 
- Pero bueno. ¿Tu has cambiado de partida, según tus 
manifestaciones, para trabajar por el pueblo o para tus 
intereses? 
- Mira, paisano, tu lo que eres es un ''Dat pel cul". 

(Por Juan Adivinanza) 

Leg~litat, ¿quina legalitat? 
Al darrer ple celebrat el dia 8 de maig, a l'ordre del dia, 

al punt 17, a l'apartat de precs, hi figuraba aquest: "Informe 
emés pel secretari en relació a la consulta jurídica ordenada 
per l'alcalde, a instàncies del regidelr, Sr. Xavier Martínez Madri
gal, mitjançant prec formulat al ple del dia 14 de març de 2000, 
relativa a si es legal o no liquidar els exercicis meritats i no 
prescrits per deutes tributaris corresponents a exercicis 
anteriors al fiscal en curs". 

L'informe que va emetre el ja exsecretari, deia, segons 
la seva interpretació, que era obligatori per part de l'ajuntament 
recaptar tots els impostos municipals, cosa en la qual tots hi 
estem d'acord, els impostos es tenen que cobrar per a que el 
poble pugui anar endavant, millorant i fent tot el que hi fa falta, 
això és comprensible per a tothom, nosaltres el que deiem era 
que aplicar l'IBI amb quatre anys d'endarreriment no s'havia fet 
mai i per tant no ho consideràvem correcte. Si és llei recaptar 
els impostos també pot ser possible el no fer-ho, per que mai 
a Ulldecona fins ara, i amb Alcaldes de tots els colors {Forcadell, 
Castell, Antich i Raga) no s'havia aplicat el cobrament de l'IBI 
dels exercicis meritats i no prescrits. l en quan a altres poblacions, 
a unes es cobra i a altres, no. Formes i fórmules creiem que n'hi 
ha moltes. A Ulldecona s'ha demostrat que voluntat i ganes 
d'ajudar ni una i, en canvi, afany de recaptar"a tope". ¿Per què 
serà? l ¿qui ho paga? 

Tot això es va debatre dintre d'aquest punt, però el 
regidor del Partit Popular Sr. Martinez ho va defensar a capa i 
espasa, dient que no es podia aplicar perque no era de llei 
{però, en canvi, quan ell es va construir la casa al carrer 
Barcelona nova protestar de que l'Alcalde socialista, Sr. Antich, 
no li fés pagar el que ell ara obliga a pagar als demés). 

Per cert, al punt 13 de l'ordre del dia del mateix ple, 
natros vam presentar una moció que deia: "Compliment de la 
LEGALITAT per la Comissió de Govern". Era un punt d'una 
lliçencia d'obres atorgada per la Comissió de Govern en una 
zona pendent de reparcelació, en la qual un acord de Ple va 
aprovar per unanimitat que en la mateixa no es podia donar cap 
permís d'obra fins que no es fés la reparcelació urbanística 
corresponent. Ells ho varen aprovar, tot i dient-los na tros que no 
es podia fer per estar en contra d'un acord del Ple, tot i tenint 
l'informe desfavorable de l'arquitecte i l'advertència d'il·legalitat 
del secretari i inclús votant en contra els regidors Srs. Hervàs 
i Millan. També aquí pensem que hi ha solucions. Però ells {Srs. 
Raga, Martínez i Queralt) s'ho van saltara la torera i van concedir 

el permís d'obra. Jutjeu vosaltres si està ben fet o no. 
Tambè va sortir a debat, i aquest és un punt molt 

important per al Barri de Sant Joan del Pas i els Rajolars, el 
tema de les clavegueres. Els vam recordar que s'havien 
compromés que a la partida Rajolars també farien les 
corresponents clavegueres, que els veïns que allí hi viuen 
tenen els mateixos drets i paguen els mateixos impostos, i que 
ells havien dit a la reunió que es va fer amb els veïns que es faria 
"enseguida que es pugues", fins i tot es va dir que ho farien 
dintre d'enguany. Aqui el Regidor d'Urbanisme.ens va dir que 
això era mentida, que no era cert. Jo vaig asistir, com a regidor, 
a aquella reunió i ho vaig sentir, però per sort no hi era sol a la 
reunió, hi ereu tots vosaltres, els veïns del Barri de Sant Joan 
del Pas i dels Rajolars, per tant no vaig buscaria polèmica i vaig 
callar. Tot va sortir perquè al Pla d'obres del PUOSC no hi eren 
incloses les obres de clavegueres dels Rajolars. Tant de bo 
que l'equip de govern ho tingui present i recordi la seva prome
sa feta davant tot el Barri, però jo us dic, esteu tranquils que 
natros hi serem al damunt d'aquesta necessitat que teniu de 
disposar d'aquest servei que tanta falta vos fa. l tant de bo que 
no haigueu d'esperar quatre anys a tindre les clavegueres que 
us pertoquen. 

Per avui res més, tant sols saludar-vos a tots i esperar 
retrobar-mos a la propera "rosa". Salutacions socialistes del 
vostre amic i servidor dintre del consistori. 

Miquel Fusté 

Forges El País 

La llengua com a vehicle de comunicació 
Primer cas: Vaig al mercat i sento «a més, es que es 

posen tots junts a la plaça i fan temor, perqué com que no 
entens el que diuen ... ». Parlen d'immigrants, en aquest cas 
marroquins, però podrien parlar de russos, txetxens, peruans 
o francesos, perqué si no n 'hi ha unes quantes persones 
parlant a la plaça amb una llengua diferent a la nostra no els 
entendrem. 

Segon cas: Un autobús surt de la plaç.a carregat de 
catalans que viatgen a Salamanca. Quan arriben van a un 
bar i demanen un tallat. Discuteixen amb el cambrer 
perquè els diu que no els entén, s'asseuen a la taula i tots 
parlen en català, com més fort millor, que sàpiguen d'on 
som. 

Pregunta: al cambrer li haurien de fer por perquè no els 
entén??? 

La llengua és un vehicle de comunicació i res més, 

no li busquessin cap més definiciò. M'agradaria viure en un país 
on hi haguessin 25 llengües oficials, m'agradaria anar al País 
Basc i poder parlar euskera, m'agradaria anar a Santiago de 
Compostela i entendre el gallec, m'encantaria viatjar a Marroc 
i parlar l'àrab o el bereber, m'encantaria parla el suec, el rus, el 
txetxè, el xinès i totes les que siguin possible. 

No hem de mirar només el que veiem cada dia, hem 
de fer un esforç per mirar més enllà, per poder aprendre és 
entendre als que considerem diferents. Segons a quines edats 
és molt difícil aprendre llengües però no impossible 
comprendre'n alguna paraula. L'experiència dels immigrants, 
de totes les edats i països, que s'esforcen cada dia en aprendre 
una paraula nova per poder comunicar-se ens han de servir 
d 'exemple. 

Núria Ventura 


